



■ اتحاد الغرف العربية يشارك في المؤتمر المصرفي العربي السنوي 2025 "الاستثمار في الاعمار ودور المصادر"

ركّزت على ثلاث رسائل رئيسية هي:
 - الانطلاق من دور المشارك إلى دور الشريك التنموي: التأكيد على الحاجة إلى نموذج جديد من الشراكة يقوم على التخطيط المشترك، والحكومة الواضحة، وتكامل الأدوار بين القطاعين العام والخاص، لضمان استدامة مشاريع الاعمار وتحقيق أثر اقتصادي فعلى.
 - التمويل المستدام كمدخل أساسي لإعادة بناء الاقتصادات: أهمية تنوع أدوات التمويل (السندات الخضراء، التمويل المختلط، أدوات الأداء)، ودور المصادر العربية في توجيه رأس المال نحو القطاعات الإنتاجية، بما يعزز قدرة الاقتصادات العربية على الصمود والتعافي.
 - الابتكار وريادة الأعمال كعناصر حاسمة للنمو: طرحت المداخلة رؤية موسعة للابتكار لا تقتصر على الشركات الناشئة، بل تشمل تحديث القطاعات التقليدية، والتحول الرقمي، ودمج التقنيات الحديثة في الصناعة والزراعة والخدمات، بما يدعم خلق فرص العمل والنمو الشامل.

شهدت الجلسة تفاعلاً إيجابياً مع الأفكار المطروحة، خصوصاً ما يتعلق بدور القطاع الخاص في الاعمار، وبالحاجة إلى إطار عربي موحد للتمويل المستدام. كما أبدى المتحدثون اهتماماً بتطوير جسور تعاون بين المؤسسات المالية والغرف التجارية العربية لتمكين الشركات الصغيرة والمتوسطة من الاستفادة من أدوات التمويل الجديدة.

[المصدر \(اتحاد الغرف العربية\)](#)

شارك اتحاد الغرف العربية في المؤتمر المصرفي العربي السنوي 2025 الذي نظمه اتحاد المصادر العربية يومي 28-27 تشرين الثاني 2025 في بيروت، بمشاركة وزراء مالية عرب، رؤساء ممؤسسات مصرية، خبراء دوليين، وممثلين عن منظمات إقليمية وعالمية.

وشهد المؤتمر نقاشات معمقة حول التحديات الاقتصادية الراهنة في المنطقة العربية، مع ترکيز خاص على إعادة الاعمار، وتعزيز بيئة الأعمال، وآليات التمويل المستدام، ودور التحول الرقمي والابتكار في دعم التعافي الاقتصادي. وقد استعرض المتحدثون خلال الجلسات التحولات الاقتصادية العالمية وانعكاساتها على الدول العربية، مؤكدين أهمية إصلاح بيئة الأعمال وتطوير البنية التشريعية والتنظيمية، إلى جانب تعزيز العلاقات الاقتصادية بين الدول العربية لجذب الاستثمارات النوعية طويلة الأمد.

وتناول المؤتمر الدور الاستراتيجي للمصادر العربية في دعم القطاعات الإنتاجية، باعتبارها شريكاً أساسياً في تمويل مشاريع الاعمار، وحلقة وصل مع مؤسسات التمويل الدولية، مع التطرق إلى الدور المكمل الذي يمكن أن يلعبه قطاع التأمين في دعم هذه الجهود. كما بُرِزَت أهمية نماذج الشراكة بين القطاعين العام والخاص، حيث عرض المتحدثون تجارب ناجحة من دول عربية تؤكد تأثير الإطار التشريعي والحكومة على نجاح مشاريع البنية التحتية الكبيرة.

وقدم اتحاد الغرف العربية رؤية ودور القطاع الخاص العربي في التنمية



ARAB CHAMBERS UNION PARTICIPATES IN THE ARAB ANNUAL BANKING CONFERENCE 2025: “INVESTMENT IN RECONSTRUCTION AND THE ROLE OF BANKS”

The Union of Arab Chambers participated in the Arab Annual Banking Conference 2025, organized by the Union of Arab Banks on 27–28 November 2025 in Beirut, with the participation of Arab finance ministers, heads of banking institutions, international experts, and representatives of regional and global organizations.

The conference featured in-depth discussions on current economic challenges in the Arab region, with a particular focus on reconstruction, improving the business environment, sustainable financing mechanisms, and the role of digital transformation and innovation in supporting economic recovery. Speakers reviewed global economic shifts and their implications for Arab countries, highlighting the importance of reforming business environments and developing legislative and regulatory frameworks, in addition to strengthening economic ties among Arab states to attract high-quality, long-term investments.

The conference addressed the strategic role of Arab banks in supporting productive sectors, considering them key partners in financing reconstruction projects and serving as a bridge to international financing institutions, along with the complementary role the insurance sector can play in supporting these efforts. The importance of public-private partnership models was also emphasized, as speakers presented successful experiences from Arab countries demonstrating the impact of legislative frameworks and governance on the success of major infrastructure projects. The Union of Arab Chambers presented a vision outlining the role of the Arab private sector in development, focusing on three main messages:

- Transitioning from participant to development partner:** Emphasizing the need for a new partnership model based on joint planning, clear governance, and complementary roles between the public and private sectors, ensuring sustainable reconstruction projects and achieving real economic impact.

- Sustainable finance as a key entry point to rebuilding economies:** Highlighting the importance of diversifying financing tools (green bonds, blended finance, performance-based instruments) and the role of Arab banks in directing capital toward productive sectors, thereby enhancing the resilience and recovery capacity of Arab economies.

- Innovation and entrepreneurship as critical drivers of growth:** The intervention presented a broad vision of innovation that goes beyond startups to include modernizing traditional sectors, digital transformation, and integrating advanced technologies into industry, agriculture, and services in support of job creation and inclusive growth.

The session saw positive engagement with the ideas presented, especially regarding the role of the private sector in reconstruction and the need for a unified Arab framework for sustainable finance. Speakers also expressed interest in developing cooperation channels between financial institutions and Arab chambers of commerce to enable small and medium-sized enterprises to benefit from new financing tools.

[Source \(Union of Arab Chambers\)](#)

مجلس الوزراء السعودي يقر ميزانية 2026 بـ 1.147 تريليون ريال

TRILLION RIYALS

The Saudi Council of Ministers approved the Kingdom's 2026 budget, with revenues estimated at around 1.147 trillion riyals. Total expenditures amount to about 1.313 trillion riyals, bringing the deficit to 165.4 billion riyals.

Crown Prince Mohammed bin Salman bin Abdulaziz Al Saud, Prime Minister and Chairman of the Council of Economic and Development Affairs, called on ministers and officials to effectively implement the programs and development and social projects included in the budget, contributing to the achievement of the targets of Vision 2030 and placing citizens and their service at the top of its priorities.

Saudi Arabia's 2026 budget includes a 2 percent increase in spending compared to the preliminary 2025 budget. The new budget focuses on maintaining an expansionary approach and marks the beginning of Vision 2030's third phase, which emphasizes accelerating delivery and intensifying implementation efforts.

[Source \(Al Arabiya.net Website, Edited\)](#)



أقر مجلس الوزراء السعودي، مشروع ميزانية المملكة للعام 2026 بـ 1.147 تريليون ريال. فيما يبلغ إجمالي النفقات نحو 1.313 تريليون ريال، ليصل العجز إلى 165.4 مليار ريال.

ودعا رئيس مجلس الوزراء رئيس مجلس الشؤون الاقتصادية والتنمية الأمير محمد بن سلمان بن عبد العزيز آل سعود ولـي العهد، الوزراء والمسؤولين، إلى الالتزام الفاعل في تنفيذ ما تضمنته الميزانية؛ من برامج ومشاريع تنموية واجتماعية تسهم في تحقيق مستهدفات (رؤية المملكة 2030)، ووضع المواطنين وخدمتهم في صدارة أولوياتها.

وتتضمن ميزانية السعودية 2026 زيادة بـ 2% في المائة عن الميزانية التقديرية لعام 2025. وتركز الميزانية الجديدة على استمرار النهج التوسعي، كما تمثل بداية المرحلة الثالثة من رؤية 2030 والتي تركز على تسريع الإنجاز وتكثيف جهود التنفيذ.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريح\)](#)

EGYPT'S NET FOREIGN ASSETS INCREASE BY \$1.87 BILLION

Egypt's net foreign assets in the banking sector rose in October by approximately \$1.87 billion, reaching \$22.65 billion.

According to data from the Central Bank of Egypt, the increase was supported by a rise in net foreign assets of \$700 million at the Central Bank and about \$1.17 billion at commercial banks. Net foreign assets at the Central Bank reached \$11.7 billion, while commercial banks recorded roughly \$10.9 billion.

Egypt's net foreign assets increased due to a rise in total assets by \$2.3 billion and an increase in liabilities by around \$402 million. Foreign-currency assets reached \$92.36 billion, while liabilities amounted to \$69.7 billion.

[Source \(Al Arabiya.net Website, Edited\)](#)



ارتفع صافي الأصول الأجنبية للقطاع المصرفي المصري خلال أكتوبر الماضي، بنحو 1.87 مليار دولار ليصل إلى 22.65 مليار دولار.

ووفقاً لبيانات البنك المركزي المصري، جاء الارتفاع بدعم من زيادة صافي الأصول الأجنبية بـ 700 مليون دولار ولـي البنك التجاري بنحو 1.17 مليار دولار. وبلغ صافي الأصول الأجنبية لدى البنك المركزي المصري 11.7 مليار دولار، وسجل لدى البنك التجاري نحو 10.9 مليار دولار.

وارتفع صافي الأصول الأجنبية لمصر بـ 2.3 مليار دولار، وارتفاع الالتزامات بنحو 402 مليون دولار. ووصلت الأصول بالعملة الأجنبية إلى 92.36 مليار دولار، في حين بلغت الالتزامات 69.7 مليار دولار.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريح\)](#)

4 تريليونات دولار قيمة الناتج العربي المتوقعة في 2026

ARAB GDP EXPECTED TO REACH \$4 TRILLION IN 2026

The Arab Investment & Export Credit Guarantee Corporation (Dhaman) projected that the Arab region's GDP will increase by 5.6 percent next year, reaching \$4 trillion.

According to the institution, this surge will come from the expected growth in GDP across 19 Arab countries, including 8 oil-exporting economies that alone contribute more than 70 percent of the region's total output.

On the occasion of releasing the fourth quarterly bulletin for 2025, Dhaman revealed that the region's total GDP grew by 1.7 percent to about \$3.8 trillion in 2025.

[Source \(Al Arab London Newspaper, Edited\)](#)



توقع المؤسسة العربية لضمان الاستثمار واثتمان الصادرات (ضمـان)، ارتفاع قيمة الناتج المحلي الإجمالي العربي بمعدل 5.6% في المائة خلال العام المقبل ليبلغ 4 تريليونات دولار.

ووفق المؤسسة ستأتي تلك القفزة من النمو المرجح في الناتج المحلي في 19 دولة عربية منها 8 اقتصادات نفطية تساهـم وـحدـها بأكـثر من 70% في المائة من الناتج العربي الإجمالي.

وبنـسبة إصدار النشرة الفصـلية الرابـعة 2025، كـشفت "ضمـان" عن ارتفاع قيمة الناتج الإجمالي العربي بمعدل 1.7% في المائة لتـبلغ نحو 3.8 تريليون دولار عام 2025.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصريح\)](#)

الكويت الأولى خليجياً في حجم الثروة قياساً بالناتج المحلي الإجمالي

A new report from Global SWF revealed that Kuwait tops the region in wealth owned relative to its GDP. Kuwait accumulated assets worth \$1.2 trillion through the Kuwait Investment Authority, the Public Institution for Social Security, and the Central Bank of Kuwait — equivalent to 7.6 times its GDP. This surpasses Abu Dhabi, which is wealthier in absolute terms, with \$2.2 trillion in investments, amounting to 6.7 times its GDP.

The Global SWF report also showed that the Qatar Investment Authority was the largest spender among sovereign wealth funds worldwide in November, injecting \$4.5 billion. Its activity is expected to grow as it seeks to invest future gains from the country's rising gas exports.

[Source \(Al Rai Kuwaiti Newspaper, Edited\)](#)



كشف تقرير حديث صادر عن منصة «Global SWF»، عن تصدر الكويت دول المنطقة في حجم ثروتها التي تملکها نسبة إلى ناتجها المحلي الإجمالي. حيث نجحت الكويت في تكوين أصول بقيمة 1.2 تريليون دولار من خلال الهيئة العامة للاستثمار والمؤسسة العامة للتأمينات الاجتماعية وبنك الكويت المركزي، أي ما يعادل 7.6 ضعف ناتجها المحلي. وهذا أعلى من أبو ظبي، الأغنى من حيث القيمة المطلقة، حيث تسيطر على استثمارات بقيمة 2.2 تريليون، أي ما يعادل 6.7 ضعف ناتجها المحلي الإجمالي. كما أظهر

تقرير «Global SWF» أن جهاز قطر للاستثمار كان أكبر منفعة بين صناديق الثروة السيادية العالمية في نوفمبر، حيث ضخ 4.5 مليار دولار. ومن المتوقع أن يزداد نشاط الجهاز، حيث يتطلع إلى استثمار المكاسب المتوقعة من صادرات الغاز المتزايدة في البلاد.

[المصدر \(صحيفة الرأي الكويتية، بتصرّف\)](#)

الاقتصاد التركي ينمو 3.7 بالمائة في الربع الثالث

The Turkish economy achieved 3.7 percent growth year-on-year during the third quarter of 2025.

According to the Turkish Statistical Institute, GDP at current prices increased by 41.6 percent compared to the same quarter last year. Meanwhile, the Turkish economy recorded 3.7 percent annual growth in the third quarter, continuing an uninterrupted growth trend for 21 consecutive quarters.

[Source \(Anadolu Agency, Edited\)](#)

الاقتصاد التركي ينمو 3.7 بالمائة في الربع الثالث

حقق الاقتصاد التركي نمواً بنسبة 3.7 في المائة على أساس سنوي خلال الربع الثالث من العام الجاري 2025.

وبحسب هيئة الإحصاء التركية، ارتفع الناتج المحلي الإجمالي بالأسعار الجارية بنسبة 41.6 في المائة مقارنة بالربع نفسه من العام الماضي. بينما سجل الاقتصاد التركي نمواً بنسبة 3.7 في المائة على أساس سنوي في الربع الثالث، ليواصل بذلك مسار النمو لمدة 21 ربعاً متتالية.

[المصدر \(وكالة الأناضول، بتصرّف\)](#)

